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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Évértékelő - Orbán Viktor: pedofil bűncselekményeknél nincs kegyelem 
2024. február 17. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Mandiner, Demokrata, 

origo.hu, vg.hu 

Orbán Viktor évértékelőjében arról is beszélt, hogy a '23-as extra nehéz évből sikerült "ép bőrrel 

kikecmeregni". A miniszterelnök azt mondta: ötödik éve kell rendkívüli körülmények között és 

embert próbáló nyomás alatt élnünk és dolgoznunk, ötödik éve az egész ország és minden 

család keményen dolgozik, hogy "megvédhessük azt, amit korábban már elértünk". Értékelése 

szerint a legfontosabbat, a munkahelyeket sikerült megvédeni, sőt, még soha nem dolgoztak 

annyian Magyarországon, mint most. A foglalkoztatási ráta ma 75 százalékos - mondta, 

hozzátéve, hogy el akarják és el is fogják érni a 85 százalékot. A kormányfő megjegyezte: 

becslésük szerint Magyarországon még legalább 300 ezer ember bevonható a munka világába, 

és minden évben többen jönnek haza, mint amennyien vendégmunkásnak állnak. Emellett 

sikerült megvédeni a nyugdíjakat is és visszaadni a 13. havi nyugdíjat, amit még a baloldal vett 

el az emberektől - mondta. Kitért arra is: a nehézségek ellenére 2023-ban is sikerült "közelebb 

hoznunk magunkhoz a külhoni magyarokat, elvégre nemzeti kormány volnánk". Három híd 

épült az Ipolyon, naponta tízszer jár a vonat Szeged és Szabadka között, és heti háromszor a 

repülő Budapest és Kolozsvár között - mondta. 

 

Potápi Árpád János: a nemzeti identitás megerősítésében a sport az egyik 

legkiválóbb eszköz 
2024. február 17. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, ma7.sk, 

Körkép.sk, Székelyhon, Vajma.info, Magyarszo.rs 

A nemzeti identitás megerősítésében a sport az egyik legkiválóbb eszköz, mely az egészséges 

életmódra való nevelésnek is fontos része - mondta Potápi Árpád János nemzetpolitikai 

államtitkár szombaton a székelyföldi Hargitafürdőn megrendezett 11. Konzul Kupán. Potápi 

Árpád János elmondta: éppen az említett ok miatt a nemzetpolitikai államtitkárság a fő 

támogatója a Magyarország Csíkszeredai Főkonzulátusa és partnerei által több mint egy 

évtizede szervezett amatőr síversenynek. Kiemelte: az amatőr síversenyen részt vevő gyerekek 

nemcsak a sport egészségre jótékony hatásaiban részesülnek, hanem közösséget is alkotnak. 

"Amikor a sportról és a közösségről beszélünk, ne felejtsük el, hogy Székelyföldön az egyik 

legnemzetibb sport a sísport közel egy évszázada" - mutatott rá. Emlékeztetett: a térség Tófalvi 

Évától Miklós Editig kiváló versenyzőket adott a magyar sportnak. "Ezekben a gyerekekben is 

olyan reménységünk van, hogy egyszer majd ők képviselhetik a magyar nemzetet, amikor a 

dobogó egyik fokára, talán a legmagasabb fokára állnak" - mondta. 
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Szili Katalin: ma különösen fontos az értékeink megőrzése 
2024. február 17. – MTI, hirado.hu, Demokrata, ma7.sk 

A mai globális világban különösen fontos, hogy belső békénk és biztonságunk megőrzése 

érdekében ne adjuk fel se az értékeinket, se az összetartozás érzését - mondta Szili Katalin 

miniszterelnöki főtanácsadó szombaton Somoskőújfalun. Szili Katalin a Somoskő és 

Somoskőújfalu Magyarországhoz való visszacsatolásának centenáriumi ünnepségén úgy 

fogalmazott: a Csehszlovákiától száz éve visszacsatolt, Nógrád vármegyei települések azért 

méltók a Hazatért falu címre, mert őrzik a közösséget, annak értékeiket, megtartották a hűséget 

a hazához, és felmutatták, hogy magyarságuk mindennél fontosabb. Felidézte, hogy 

Somoskőújfalu és Somoskő a trianoni döntés következtében négy évig volt a szomszéd állam 

része. Hozzátette, az elcsatolt települések lakosainak meg kellett tanulniuk egy másik ország 

részeként élni. Szili Katalin beszédében kiemelte: Somoskő és Somoskőújfalu szerencsések 

voltak, mert voltak olyan emberek, akik hittek abban, hogy lehet változtatni, még akkor is, 

amikor Európa elfelejtette a "békekötés művészetét".  

 

Erdélyi Magyar Szövetség: márciusig véglegesítik az RMDSZ-szel kötendő 

együttműködési megállapodást 
2024. február 16. – MTI, hirado.hu, Krónika 

Márciusig véglegesíti a Romániai Magyar Demokrata Szövetséggel (RMDSZ) az idei romániai 

választások kapcsán kötendő együttműködési megállapodást az Erdélyi Magyar Szövetség 

(EMSZ) - közölte Zakariás Zoltán pártelnök pénteken Marosvásárhelyen. A Magyar Polgári 

Párt (MPP) és az Erdélyi Magyar Néppárt (EMNP) fúziójából létrejött politikai alakulat elnöke 

a sajtótájékoztatón elmondta: az EMSZ az európai parlamenti és a romániai parlamenti 

választásokon nem indít jelölteket, de az önkormányzati választáson már saját önkormányzati 

képviselőjelölt-listával indul Marosvásárhelyen is. "Valószínűleg márciusig tökéletesítjük az 

egyezséget országos szinten, mely mind a négy választást magában foglalja, különböző 

együttműködési formákkal" - mondta az RMDSZ-szel való együttműködéssel kapcsolatos 

újságírói kérdésre válaszolva Zakariás Zoltán. Emlékeztetett: a már elkezdett egyeztetéseket az 

EMSZ kezdeményezte, mivel pártja elsősorban az önkormányzati választásokban érdekelt. Az 

EP- és a romániai parlamenti választások kapcsán "felelősen úgy érzik", hozzá kell járulniuk 

ahhoz, hogy a romániai magyar közösség minél szélesebb körű képviseletet nyerjen - mondta. 

                    
Újabb erdélyi autópálya-szakaszon kezdődhet hamarosan a munka, török 

vállalkozás épít sztrádát Maros megyében  
2024. február 16. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Aláírták pénteken a szerződést a török kivitelezővel az A8-as autópálya Marovásárhely és 

Nyárádszereda közötti szakaszának megépítésére, ezzel az összes, az uniós helyreállítási 

program (PNRR) keretében finanszírozott autópályaszakasz egyenesbe került. A szóban forgó 

szakasz 24,4 kilométer hosszú, a Nurolnak 6 hónapja van a tervezésre, és 24 hónap áll a 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/02/16/erdelyi-magyar-szovetseg-marciusig-veglegesitik-az-rmdsz-szel-kotendo-egyuttmukodesi-megallapodast
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/02/16/erdelyi-magyar-szovetseg-marciusig-veglegesitik-az-rmdsz-szel-kotendo-egyuttmukodesi-megallapodast
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/ujabb-erdelyi-autopalya-szakaszon-kezdodhet-hamarosan-a-munka-torok-vallalkozas-epit-sztradat-maros-megyeben
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/ujabb-erdelyi-autopalya-szakaszon-kezdodhet-hamarosan-a-munka-torok-vallalkozas-epit-sztradat-maros-megyeben


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. február 19. 

 

 

rendelkezésére a kivitelezésre. A 2,46 milliárd lej értékű projekt során 36 hidat, felüljárót és 

völgyhidat kell megépíteni, a leghosszabb felüljáró 256 méteres lesz. Cristian Pistol, az 

országos közútkezelő (CNAIR) vezérigazgatója korábban közölte: a szerződés azt is 

tartalmazza, hogy a nyertesnek meg kell építenie Marosvásárhely térségében az A3-as, azaz az 

észak-erdélyi autópályát az A8-assal összekötő 2,4 kilométeres szakaszt is. Mint ismeretes, az 

A8-as autópálya a tervek szerint Gyegyóditrónál szeli át a Keleti-Kárpátokat, és Jászvásár 

érintésével egészen a moldovai határig húzódik majd.  

 

Országos átlag felett teljesítettek a magyar diákok a PISA-felmérésen, de nincs 

ok a túlzott optimizmusra 
2024. február 16. – maszol.ro 

Mint ismert, sikerült kiharcolni, hogy a 2022-es PISA-felmérésen a romániai magyar diákokat 

külön, egy reprezentatív almintán mérjék fel. Az eredmények azt mutatják, hogy a magyar 

nyelven tanuló diákok minden téren az országos átlag felett teljesítettek – hangzott el csütörtök 

este a kolozsvári Nemzeti Kisebbségkutató Intézet által szervezett kerekasztal-beszélgetésen. 

Kallós Zoltán oktatásügyi államtitkár, Molnár Zsolt ombudsman-helyettes, Kiss Tamás 

szociológus, valamint Toró Tibor politológus értékelték az eredményeket, ugyanakkor 

megoldásokat is kerestek a felmerülő problémákra. A szakembereket Novák Csaba Zoltán, a 

Nemzeti Kisebbségkutató Intézet elnöke kérdezte. Kallós Zoltán oktatásügyi államtitkár 

nagyon fontos lépésnek tartja, hogy a felmérésen a magyar diákokat külön, egy reprezentatív 

almintán mérték fel. „Voltak már sejtések és találgatások arról, hogy hol is helyezkedik el a 

magyar nyelvű oktatás a román oktatási rendszeren belül. Vegyes érzelmekkel vágtunk bele a 

projektbe, de szerettük volna tudni, hogy jó irányba haladunk-e. 

 

A hívek nyomására lemondott Érmihályfalva két református lelkésze 
2024. február 16. – maszol.ro 

Elmérgesedett a helyzet a Bihar megyei Érmihályfalván a református egyházközség 

presbitériuma és a lelkészházaspár, valamint a város református közössége között. Régi és új, 

vélt vagy valós sérelmek kerültek most újból felszínre és olyan indulathullámot gerjesztettek, 

amelynek immár súlyos következményei vannak. Legfőképpen az, hogy olyan szakadék 

keletkezett a lelkészek és a közösség között, amely immár „áthidalhatatlan”. A 

Királyhágómelléki Református Egyházkerület küldöttsége kedden megy ki Érmihályfalvára, és 

Bogdán Szabolcs János a Maszol kérdésére elmondta: hamarosan pont kerül az ügy végére. A 

cikk megjelenését követően a közösségi médiában jelent meg annak a híre, hogy Balázs János 

Dénes és felesége, Balázsné Kiss Csilla lemondott mihályfalvi lelkészi tisztégéről. 
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https://maszol.ro/belfold/Orszagos-atlag-felett-teljesitettek-a-magyar-diakok-a-PISA-felmeresen-de-nincs-ok-a-tulzott-optimizmusra#google_vignette
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Idén 35 millió lejjel többet szán a kormány a nemzeti kisebbségekhez tartozó 

közösségek kulturális projektjeire, mint tavaly 
2024. február 16. – Krónika 

A kormány pénteki ülésén elfogadott határozatával közel 270 millió lejt különített el a nemzeti 

kisebbségekhez tartozó polgárok szervezeteinek. A kormány közleménye szerint ezek a 

szervezetek a közintézményekkel és a civil társadalommal partnerségben az emberi jogok 

előmozdítását és tiszteletben tartását célzó, valamint kulturális és tudományos rendezvényeket 

szervezhetnek. Ugyanakkor jóváhagytak az etnikumközi kapcsolatok osztálya számára 4,403 

millió lejt az állami költségvetésből a 2024-es évre. Ebből a keretből etnikumközi, illetve a 

nemzeti kisebbségekhez tartozó polgárok etnikai, kulturális, nyelvi, vallási identitását és jogait 

előmozdító tevékenységeket és projekteket lehet finanszírozni – számolt be az Agerpres. 

 

Mikor kapja meg a lemondásokkal előteremtett anyagi segítséget a 

székelyudvarhelyi gimnázium?  
2024. február 16. – szekelyhon.ro 

Összesen 1,2 millió lejnyi kormánypénz érkezett a székelyudvarhelyi városkasszába tavaly a 

Hargita megyei önkormányzatok összefogásának köszönhetően. A településvezetők segíteni 

szerettek volna a Tamási Áron Gimnáziumnak, miután részben összeomlott az intézmény 

bentlakása. A pénz azonban mindmáig nem jutott el az iskolához, a székelyudvarhelyi főjegyző 

szerint ennek törvényességi okai vannak. Az RMDSZ udvarhelyszéki szervezetének elnöke 

bízik benne, hogy lesz megoldás a pénz eljuttatására. 

 

A „szuperstresszes” választási évről egyeztettek szórványban 

2024. február 17. – maszol.ro 

Idén először gyűlt össze Fehér megye önkormányzati tanácsa és az RMDSZ területi elnökei egy 

közös megbeszélésére, amelyen mintegy negyvenen vettek részt. A jelenlevőkkel Horváth Anna 

és Winkler Gyula osztották meg tapasztalataikat. Lőrincz Helga, Nagyenyed alpolgármestere 

elmondta: idejében kell megtervezni az elkövetkező időszakot, attól függetlenül, hogy jelen 

pillanatban még nem lehet tudni, hogy összevont választások lesznek-e vagy sem. „Az ország 

politikai életében totális káosz uralkodik és nekünk ebben a zűrzavaros időszakban kell 

racionálisan meghatároznunk feladatainkat. Fontos, hogy tudatosítsuk az európai parlamenti 

választások fontosságát és megértessük az emberekkel, hogy nem szeretjük az Európai Uniót, 

de nincs is bajunk vele, jobb bent, mint kint” – hangsúlyozta. Ladányi Árpád Csaba, a Fehér 

megyei RMDSZ elnöke, választási maratonévnek nevezte 2024-et, a jelenlevőket pedig az 

elkövetkező kampány „derékhadának”. Felhívta a figyelmet arra is, hogy „erősek csak akkor 

lehetünk, ha minden választásból nyertesen kerülünk ki”. 
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https://szekelyhon.ro/aktualis/mikor-kapja-meg-a-lemondasokkal-eloteremtett-anyagi-segitseget-a-szekelyudvarhelyi-gimnazium
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Pellegrini lenne a befutó, Korčok a nyomában 
2024. február 16. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Peter Pellegrini házelnök, a Hlas-SD elnöke nyert volna Ivan Korčok volt külügyminiszter előtt, 

ha februárban tartják az államfőválasztást. Az első és a második fordulóban is ilyen eredmény 

született volna – derült ki az AKO ügynökség Joj televízió számára készített felméréséből, 

melyet február 5-e és 12-e között végeztek, 1000 megkérdezett bevonásával. Štefan Harabin 

volt igazságügyi miniszter végzett volna a harmadik helyen (8,1%), Igor Matovič (4,8%) 

(Slovensko) előtt. Majd Ján Kubiš (3,0%), Forró Krisztián (2,4%) (Magyar Szövetség), Andrej 

Danko (2,1%) (SNS) és Patrik Dubovský (1,9%) történész következik a sorban. 

 

Az AKO szerint is több szavazatot kapna a Magyar Szövetség, mint a szeptemberi 

választáson 

2024. február 16. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Az AKO ügynökség februári felmérése szerint egy most szombati választáson is a Smer-SSD 

nyerne 24%-al. Ficóékat az ellenzéki Progresszív Szlovákia (22,6%) követi, a harmadik helyen 

a koalíciós beli Hlas-SD áll (14,5%). Parlamentbe jutna még a KDH (8,2%), az SaS (6,2%) és 

önálló lista állítása esetán a Slovensko (6,0%). Az SNS szintén átlépné a küszöböt (5,3%). A 

szeptemberi 4,38 százalékhoz képest erősödött a Magyar Szövetség, a párt 4,6%-os 

eredménnyel számolhat. Hasonló tendenciát mért a Focus ügynökség is egy nemrég publikált 

felmérésében. 

 

Felvidéki színházi előadások mutatkoznak be a február végén kezdődő 

Vendégváró Fesztiválon 
2024. február 16. – Felvidék.ma, Körkép.sk 

A Bethlen Téri Színház február 25. és 27. között tizenkettedik alkalommal rendezi meg a 

határon túli magyar színházi műhelyeket bemutató Vendégváró Fesztivált, amelynek idei 

meghívottja a Dialóg nonprofit szervezet Szlovákiából. A program célja, hogy a budapesti 

közönségnek bemutassa a határon túli alkotóműhelyek munkáját. A fesztivál idei vendége a 

felvidéki Dialóg nonprofit szervezet, amely 2016 márciusában azért alakult, hogy témájuknál, 

vagy műfajuknál fogva perifériára szorult szlovákiai magyar kulturális projekteket hozzon 

létre. Elsősorban a színház, az előadó-művészet és a film területén keresi azokat a 

határterületeket, témákat, lehetőségeket, amelyeket a struktúrán belül a színházi intézmények 

szervezési és anyagi okok miatt nem tudnak felvállalni. 

 

Pál Feri atya teljesítette a vágfarkasdiak kívánságát 
2024. február 16. – Ma7.sk 

A vágfarkasdiakat ezúttal Pál Feri atya, mentálhigiénés szakember tette boldoggá. 

Látogatásával teljesítette kívánságukat. A belépőjegyekből befolyt összeggel segítik a 

vágfarkasdi Életke óvodát, amelyet a magyar kormány által támogatott Kárpát-medencei 
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Óvodafejlesztési Program keretében sikerült felépíteni. A helyi református egyház a fenntartója 

és üzemeltetője. Az Életke Polgári Társulás az előadóestekkel hagyományt kíván teremteni, 

mert biztosak abban, hogy a közönségnek igénye van a minőségi előadásokra és a lélekemelő 

gondolatokra. Szilvia elárulta, nagyon örülnének, ha a közeljövőben Böjte Csaba atya is 

ellátogatna hozzájuk. 

 

Grendel: Az államfőnek nem volt sok lehetősége a hatályba lépés 

megakadályozására 
2024. február 16. – Új Szó, Bumm.sk 

Ha Zuzana Čaputová államfő azt szeretné, hogy az Alkotmánybíróság felfüggessze a Btk-

módosítás hatályba lépését, akkor azt másképpen nem tudta volna elérni, csak úgy, hogy aláírja 

a törvényt – véli Grendel Gábor képviselő (Slovensko, Za ľudí, KÚ). Hozzátette, az idővel kell 

versenyt futni, mivel a törvény március 15-én lépne hatályba, és az államfőnek nem igazán volt 

más lehetősége. „Látjuk, hogy milyen taktikai harc zajlik, minden egyes nap számít, és a 

kormány húzza az időt, hiszen hat nap után küldte el a törvényt az elnöki palotába. Most már 

az Alkotmánybíróságnál pattog a labda, meg kell várnunk, milyen döntést hoz” – mondta 

újságíróknak Grendel. 

 

Tavasszal új festést kap a zselízi Szent Jakab-templom 
2024. február 16. – Felvidék.ma 

Az elmúlt tíz évben sor került olyan restaurálásokra és feltárásokra, amelyek a zselízi Szent 

Jakab-templom értékeit még gazdagabbá teszik. Szlovák állami támogatásokból megújultak a 

gótikus ablakok és a középkori külső falfelületek, a Magyar Kormány támogatásából pedig a 

faragott kőelemek, boltívek, illetve a páratlan művészettörténeti értékű freskók kerültek 

megújításra. A feltárások során részleges formában újabb freskók kerültek elő a vakolatok alól 

és nem zárható ki, hogy továbbiak is rejtőzhetnek az eddig fel nem tárt részek alatt. Levéltári 

kutatásokból lehet erre következtetni. Az idei év tavaszán (április-május) sor kerül a templom 

külső homlokzatának festésére is, amire utoljára 69 évvel ezelőtt került sor. 

 

A jó gazda 
2024. február 16. – Agárdy Gábor, Ma7-sk 

A parlament minimális változásokkal jóvá is hagyta a beterjesztett költségvetést, az előző 

kormányhoz képest vannak benne lényeges változások. Most sem várható Szlovákia déli, 

magyarok által is lakott részének továbbfejlesztése és felvirágoztatása (és annak újboli 

elhalasztása). Megint elmaradt a déli régió út- és vasútfejlesztése. A szoroskai alagút 20 évre 

elnapolva, vagy inkább „elévezve, elszázadozva“. Az R7 gyorsforgalmi út csak addig megy, míg 

a főváros környékére a távolról beköltözöttek gyorsan beérnek Pozsonyba, meg estefelé fürgén 

hazaérhetnek. A vasúttal még rosszabb a helyzet, például a Pozsony-Komárom vonal úgy néz 

ki, mint az amerikai középhegység a 19. század közepén – egy pár vasúti sín végig. Ha itt 

intenzív mezőgazdaság folyna és élelmiszer-önellátásunk nem 30%, hanem 75% körül lenne, 
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beleértve a mezőgazdasági termékek helyi feldolgozását is, zsúfolt lenne a forgalom a 

nemlétező két pár vágányon is. De ez nem érdek. 

 

A festészet néma költészet 
2024. február 16. – Ma7.sk 

Ezzel a címmel nyílt meg Németh Valéria képzőművész kiállítása a párkányi Barta Gyula 

Galériában. A szép számban összegyűlt közönséget Tungli Karolina galériavezető üdvözölte, az 

alkotót Prokopp Mária Széchenyi-díjas esztergomi művészettörténész méltatta. Valéria 

rendíthetetlen lelkesedéssel figyeli és csodálja az ősi folyót, a Dunát, a parti tájat, kertjük fáit 

éppúgy, mint a távoli hegyeket. Csendes, lírai költészet árad festményeiből, ezt jelzi a kiállítás 

címe is. Németh Valéria műveit 2012-től évente láthattuk a párkányi és esztergomi 

galériákban, de Dorogon, Budapesten, Nagymaroson és Kismaroson is. 

 

Nívós ifjúsági teremfoci torna Muzslán 
2024. február 17. – Ma7.sk, Új Szó 

A IX. Muzslai Farsangi Teremfoci Tornára került sor tegnap a muzslai sportcsarnokban nyolc 

csapat részvételével az U13-as korosztályból. A csapatok közt igazi nagyágyúk is voltak. 

Elfogadta a szervezők meghívását a tornára Erős Gábor országgyűlési képviselő, emeritus 

FIFA-játékvezető, ami nagy megtiszteltetés volt a focisták számára. A tornán részt vett 

testvértelepülésük, Nyergesújfalu első osztályú diákcsapata, Budafok, Balatonszárszó és 

Székesfehérvár csapata. Továbbá sikerült meghívniuk a Puskás Akadémia FC és a Barca 

Academy Hun Budapest csapatát. Ez utóbbi az FC Barcelona hivatalos magyarországi 

akadémiája. 

 

Számos párt még egyeztet a jelöltlistájával kapcsolatban 
2024. február 17. – Felvidék.ma, Bumm.sk 

Számos párt még nem véglegesítette jelöltlistáját az európai parlamenti (EP) választásra. A 

Hlas-SD a TASR hírügynökségnek adott nyilatkozata szerint a párt most az államfőválasztásra 

összpontosít. Az EP-választáson olyan jelölteket akar indítani, akik Szlovákia nemzetállami 

érdekeit fogják képviselni. A parlamenten kívüli Magyar Szövetség a február 24-re tervezett 

pártkongresszuson hoz döntést a listavezetőről és a jelöltekről. „A Magyar Szövetség önállóan 

indul az EP-választáson” – közölte a párt. A Slovensko mozgalom csak akkor árulja el a 

listavezetője és a jelöltjei nevét, amikor bemutatja a teljes jelöltlistát. A KDH szombati (február 

17.) országos kongresszusán dönt a listáról. 

 

Készen kapott jövő? – várják az érdeklődőket a mentálhigiénés szakmai 

rendezvényre 
2024. február 18. – Felvidék.ma 

A Szlovákiai Magyar Mentálhigiénés Közösség már huzamosabb ideje foglalkozik a felvidéki 

magyar mentálhigiénés szakemberek továbbképzésével, szakmai tudásuk elmélyítésével. Ezt a 
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célt szolgálják az általuk szervezett műhely-konferenciák is. Idén tavasszal Komárom ad 

otthont a következő szakmai rendezvényüknek. A március 22-én és 23-án megvalósuló 

konferencia központi témája transzgenerációs örökségünk és a függőségek. A márciusi 

műhely-konferencián a transzgenerációs örökség témát járják körül, mivel az elmúlt 

évtizedben megerősödött az érdeklődés az örökölt minták, „sorsok” iránt.  

 

A Magyar Szövetség nemi erőszak ügyben állást foglal 
2024. február 18. – Új Szó 

A Magyar Szövetség Országos Tanácsának (OT) elnöke, Pandy Péter jövő héten szombaton, a 

testület ülésén indítványozni fogja, hogy a párt utasítsa el a kormány által a büntető 

törvénykönyv (Btk.) módosításából adódó intézkedést, mi szerint a nemi erőszak elévülési 

idejét 20-ról 10 évre csökkentenék. „Van két gyermekem. Ha erőszak áldozata lenne 

valamelyik, soha nem tudnám megbocsátani az elkövetőnek” – tette hozzá azzal, véleménye 

szerint egyes bűncselekményeket soha nem szabadna hagyni elévülni. Ezzel kapcsolatban arról 

beszélt, Magyarországon 2014-ben kiterjesztették az elévülhetetlen bűncselekményeknek a 

körét. „Lehetne ez követendő példa Szlovákia számára is” – fűzte hozzá. 

                      
Évértékelő 25. 
2024. február 17. –PannonRTV 

Magyarország miniszterelnökének hagyományos februári évértékelőjén Budapesten, a Polgári 

Magyarországért Alapítvány meghívására, Fremond Árpáddal, az MNT elnökével vett részt dr. 

Pásztor Bálint - közölte a VMSZ megbízott elnöke a közösségi oldalán. Orbán Viktor 1999 óta 

minden évben megtartja az elmúlt évet áttekintő, helyzetértékelő és a jövőbeni célokat 

felvázoló beszédét. Alkalom volt ez a magyarországi és a Kárpát-medencei barátainkkal való 

találkozásra, egymás megerősítésére is - írta bejegyzésében dr. Pásztor Bálint.  

 

Kölcsönös támogatás - Hatékony munka 
2024. február 17. – PannonRTV 

Dr. Zsigmond Barna Pál országgyűlési képviselővel, a Fidesz határon túli ügyekért felelős 

igazgatójával tárgyalt Dr. Pásztor Bálint Budapesten. Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti 

Tanács elnöke is részt vett az egyeztetésen. Dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség 

megbízott elnöke azt írta közösségi oldalán, a magyar-magyar együttműködés jegyében, a 

további közös célok megvalósításának menetrendjét egyeztették.  
 

Kiosztotta plakett díjait a VMCSSZ 
2024. február 17. – Vajma.info 

A Vajdasági Magyar Cserkészszövetség ma tartotta meg rendes évi közgyűlését, melynek 

keretében elsőként szentmisét szolgáltattak a muzslyai Emmausz Fiúkollégium kápolnájában, 

ahol a szentmisét Masa Tamás atya, a cserkészek lelki vezetője mutatta be. Ezt követően a Szűz 
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Mária Szent Neve templomban megkoszorúzták a Turul őrs emléktábláját, amely alapul 

szolgált a VMCSSZ létrejöttéhez. Az évi közgyűlés befejeztével díjkiosztó ünnepségre került sor, 

melynek művelődési részében fellépett a muzslyai Cickafark énekcsoport és a Barra Gáspár 

házaspár, Johanna és Áron, akik Petőfi ösztöndíjasokként szolgálnak Vajdaságban. A VMCSSZ 

ebben az évben Buzetzky Ferenc-plakett díjban részesítette Szarvák Cecíliát, Herédi Tivadart, 

Detki Dánielt és Vass Zoltánt. Sík Sándor-plakett díjat adományoztak Farkas Zsuzsannának, 

Lendvai Lintner Imrének és Vekov Imrének, a két utóbbi díjazott nem tudott jelen lenni az 

ünnepségen. 

 

Kishegyes: A házasság hete alkalmából jubiláló párokkal ünnepeltek 
2024. február 18. – Vajma.info 

A Vajdasági Nagycsaládos Egyesületek Szövetsége (VANCSESZ) tizedik alkalommal szervezte 

meg a jubiláló házaspárok köszöntését annak érdekében, hogy felhívják a figyelmet a házasság 

intézményének fontosságára, értékére. Ezúttal Kishegyesen 19 jubiláló házaspár vehetett részt 

az ünnepségen, oklevelet és ajándékot kaptak. A házasság hete alkalmából szervezett 

ünnepségen a VANCSESZ három, 50 éve házasságban élő párt is díjazott. Fodor Zoltán, a 

VANCSESZ elnöke nyilatkozatában rámutatott, hogy a családmodell propagálása is céljaik 

között szerepel. Kerepes Árpád, a Kishegyesi Nagycsaládos Egyesület elnöke elmondta, 

örömmel vállalták idén a rendezvény megszervezését. Azon véleményének adott ugyanis 

hangot, hogy a házasság egy alapkő, amely nélkül nem lehet nagycsalád sem. Egy olyan 

társadalmi érték, amire a VANCSESZ és a KINCSE is hangsúly fektet. 

 

Az óbecsei közönségnek szüksége van művelődésre 
2024. február 18. – Magyarszo.rs 

Ismét szűknek bizonyult az óbecsei Petőfi Sándor Magyar Kultúrkör nagyterme szombaton 

este, amikor is a Palicsi Színjátszó Grund a Valahol Európában című musicalt mutatta be két 

felvonásban, Mezei Zoltán rendezésében. – Már sokadik alkalommal teltház előtt játsszák a 

színdarabokat a művészek nálunk. Ez azt jelenti, hogy mintegy 350 fő nézi meg az előadásokat. 

Úgy látszik, hogy az óbecsei közönségnek szüksége van az ilyen fajta művelődésre, 

kikapcsolódásra és feltöltődésre. A Valahol Európában egy szívszorító mese a szeretetről, a 

barátságról és az egymásra figyelésről. A háború végén játszódó történet hősei csavargó 

gyerekek, akik egymásra vannak utalva és egy romos kastélyban találnak menedéket. 

 

Önismeret és mesterséges intelligencia 
2024. február 17. – Magyarszo.rs 

Az Észak-bácskai Magyar Pedagógusok Egyesülete szervezésében szombaton Szabadkán a 

Majsai Úti Általános Iskolában közoktatási konferenciát tartottak. A 16. alkalommal 

megrendezett esemény fókuszában a személyiségfejlődés, valamint a mesterséges intelligencia 

megjelenése jelentette kihívások, lehetőségek álltak. De Negri Ibolya, az Észak-bácskai Magyar 

Pedagógusok Egyesületének az elnöke újságírói kérdésre elmondta, hogy az eseményen 

mintegy 270 pedagógus vesz részt. – A 16. közoktatási konferenciánk címe Szemléletváltás, és 
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arra keressük a választ, hogy a tanárok hogyan tudnak megbirkózni a környezeti hatásokkal. 

Gyorsan változó világban élünk, és a digitális világban nagy kihívások előtt állnak a 

pedagógusok, hiszen módszertanilag és elméletileg is változtatni kell a nevelésen, az oktatáson 

ahhoz, hogy a mai generációkat fel tudják nevelni, és versenyképes tudást adjanak át számukra. 

 

Verseny és bemutatkozási lehetőség - FEMUS zenei fesztivál Szabadkán 
2024. február 18. – PannonRTV 

Megtartották a tizenegyedik FEMUS nemzetközi zenei fesztivál gálaestjét Szabadkán. Az Electe 

Egyesület szervezésében a külföldi és hazai díjazott versenyzők fuvola, klarinét és szaxofon 

hangszerágazatban mutatkoztak be. Az idei FEMUS fesztiválon 66 versenyző mérte össze 

tudását horvátországi, magyarországi és szerbiai zeneiskolákból. A verseny nyilvános zenei és 

pedagógiai rendezvény, amelyen részt vehetett minden hazai és külföldi alap- és középfokú 

zeneművészeti intézmény tanulója és tanára, fuvolisták, klarinétosok és szaxofonisták. 

Radetity Ádám, a fesztivál koordinátora: „Két napot voltam folyamatosan a zsűrivel, és nagyon 

nehéz dolguk volt. Sok mindent kell számításba venniük, hogy mióta játszik a diák, milyen 

hangszere van, honnan érkezett, milyen programot játszik, különböző karakter legyen, annyi 

szempontot kell figyelniük, ami számomra képtelenség lenne, nehéz dolguk volt.” 

 

Bérmálkozó találkozót tartottak Tóthfaluban 
2024. február 17. – PannonRTV 

Több mint 260 fiatal vett részt a Szabadkai Egyházmegye bérmákozóinak találkozóján. A 

bérmálkozás előtt álló nyolcadikosok egész napos programon vehettek részt. Az esemény 

remek alkalom volt az ismerkedésre, tanulásra és a továbbtanulással kapcsolatos ismereteik 

bővítésére is. A gyerekeknek tavasszal lesz lehetőségük felvenni a nagykorúság szentségét. 

Ennek kapcsán vehettek részt a Tóthfaluban megrendezett baráti találkozón. Szaniszló 

Klementina, Péterréve: „Most vagyok itt másodszor Tóthfaluban. Először a Jézus Barát 

Gyalogtúra táborban voltam itt, most meg az osztálytársaimmal vagyok itt. Nem tudom mire 

számítsak, de remélem jó a hangulat, meg lehet ismerkedni jó emberekkel, meg gyerekekkel. 

Nagyon jól érzem magam.” 

                   
Hnatik-Riskó Márta: „Fontos, hogy a gyerekek megismerjék azokat a kincseket, 

amit a magyar nyelv és irodalom rejt…” 
2024. február 18. – KISZo.net 

A Miniszterelnökség nemzetpolitikai államtitkársága által szervezett díjátadón az idén az Év 

tanára díjat külhoni kategóriában Hnatik-Riskó Márta kárpátaljai pedagógusnak ítélték. 

Hnatik-Riskó Márta 35 éve a beregszászi Bethlen Gábor Gimnázium magyar nyelv- és 

irodalomtanára, továbbá a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ), valamint a 

Keresztény Értelmiségi Szövetség (KÉSZ) aktív tagja, illetve a Kárpátalja hetilap és a 

Közoktatás folyóirat munkatársa. Mivel nem tudott részt venni a budapesti díjátadón, 
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levélköszöntőt küldött, amiben azt írta, hogy meglepve és meghatva fogadta a díjat, és hálás a 

figyelemért, ami személyén keresztül a kárpátaljai pedagógusokra irányul. Az elismerés arra 

ösztönzi, hogy még nagyobb odaadással dolgozzon azért az ügyért, amire feltette az életét: jó 

embereket és jó magyarokat nevelni. A KISZó megkeresésére a pedagógus elmondta, 

Badalóban kezdte pályafutását napközis nevelőként, aztán Beregardóban tanított magyar 

nyelvet és irodalmat. 

 

Értékes vagy! – felvilágosító program iskolásoknak 
2024. február 16. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Magyar Mentálhigiénés Társaság (KMMT) elsődleges célja, hogy terjessze, 

népszerűsítse a mentálhigiénés szemléletet Kárpátalja szerte, segítséget nyújtson a kárpátaljai 

magyarság lelki egészségének fenntartásában és megőrzésében. A Társaság Mentálhigiénés 

Tanácsadó Központot működtet, ahol lehetőséget biztosít pszichológussal, mentálhigiénés 

szakemberrel való egyéni ülésre, valamint csoportos foglalkozásra. A szervezet kardinális 

hangsúlyt fektet a felnövekvő nemzedékre, a fiatalokra, a középkorúakra, az idősekre és a 

nagyfokú kivándorlás, illetve idegen országokban új munkalehetőséget kereső családok itthon 

maradt tagjaira és azok segítésére. A KMMT igyekszik széleskörűen figyelemmel kísérni az 

oktatói-nevelői munka mentálhigiénés jellegének alakulását az óvodákban, iskolákban és 

felsőfokú intézményekben. 

 

„Megfogyva bár, de törve nem…” – a körülményekhez képest eredményes évet 

tudhat maga mögött a Szürtei Kistérség 
2024. február 16. – Karpat.in.ua 

„És annyi balszerencse közt, oly sok viszály után, megfogyva bár, de törve nem, él nemzet e 

hazán!” Akarva-akaratlanul is a Szózat szavai jutnak az ember eszébe, valahányszor a 

kárpátaljai magyar közösség múltjáról és jelenéről esik szó. A TV21 Ungvár stábja a 

közelmúltban sorra felkereste a többségében vagy részben magyarlakta kistérségek vezetőit, 

hogy megtudjuk, hogyan értékelik a 2023-as évben elvégzett munkájukat és milyen tervekkel 

indultak neki az új esztendőnek. Így jutottunk el Szürtébe is, ahol Puskár Árpád ismertette a 

kistérséghez tartozó 12 település statisztikai adatait és eredményeit. 

 

A KMKSZ Beregszászi Alapszervezete megtartotta éves közgyűlését 
2024. február 18. – Karpat.in.ua 

Február 17-én tartotta meg soron következő közgyűlését a Kárpátaljai Magyar Kulturális 

Szövetség (KMKSZ) Beregszászi Alapszervezete a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskolán. A gyűlést Molnár D. István, a beregszászi alapszervezet elnöke nyitotta meg, aki 

ezután bemutatta a meghívott vendégeket: Buczkó Istvánt, Magyarország Beregszászi 

Konzulátusának vezető konzulját, Orosz Gézát, a Beregszászi kistérség alpolgármesterét, Sin 

Józsefet, a KMKSZ Beregszászi Középszintű Szervezetének elnökét, valamint Darcsi Karolinát, 

a „KMKSZ” – Ukrajnai Magyar Párt városi tanácsi frakcióvezetőjét. A közgyűlés 
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jegyzőkönyvének vezetője Mandzák Adrienn, a KMKSZ Beregszászi Alapszervezetének 

irodavezetője, a helyszínen megválasztott szavazatszámlálók pedig Huszár Péter és Szajenkó 

Lívia voltak. 

 

Fánksütést szervezett a „Pro Agricultura Carpatika” gazdaasszony tagozata 
2024. február 18. – Karpat.in.ua 

Közel egy éves megalakulása óta egy tucat hagyományőrző rendezvényt szervezett a Pro 

Agricultura Carpatika civil szervezet gazdaasszony tagozata Kárpátalján. Főztek már 

szilvalekvárt üstben, ahogy nagyszüleink tették, vagy készítettek el olyan ételeket, amelyek 

lassan kikerültek egy-egy család étlapjáról. Legutóbb a fánksütést elevenítették fel Eszenyben, 

a Bárka Ifjúsági Központban, ahová Kárpátalja különböző vidékeiről érkeztek csapatok. Sok 

múlik tehát azon, mi kerül a fánk alapanyagául szolgáló tésztába. Ezt már a fánksütés 

legfiatalabb résztvevője, a négy éves Maja is tudja, aki azért, hogy minden rendben legyen maga 

is besegített édesanyjának a gyúrásba. A kislány azt is elmondta, hogy a fánkot Eszenyben nem 

is fánknak nevezik. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. február 16. – Kossuth Rádió 

 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség napirenden tartja a határ menti övezetekben 

bevezetendő tartózkodási engedélyek ügyét. Mint ismeretes az ukrán kormány határozata 

értelmében, aki a határ menti térségben él, vagy dolgozik, az köteles lesz engedélyt beszerezni 

a hatóságoktól a szabad mozgáshoz. Két település között is csak ennek birtokában lehetne 

közlekedni. A KMKSZ azt kéri a kormánytól, hagy az ott élőknek legyen elég a 

személyigazolvány felmutatása is. 

 

 

A 30 ezer lakosú, román többségű Szászrégent magyar polgármester vezeti, még pedig Márk 

Endre. A 4 évvel ezelőtti választási győzelmét kisebb csodaként emlegették, hiszen a városban 

a magyar közösség részaránya alig haladja meg a 20 százalékot. A polgármester úgy 

nyilatkozott: bízik abban, hogy az idei választásokon is jó eséllyel indul majd és számíthat a 

szászrégeni román polgárok támogató szavazataira is.  

 

A földön kívüli élet kutatásáról is szólt az az előadás, amelyet a nagybecskereki színházban 

tartott Kiss L. László csillagász, akadémikus. A rendezvényt a helybeli Petőfi Magyar 
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Művelődési Egyesület és a Szathmáry Karolina Leánykollégium közösen szervezte. A 

kollégisták és az Emmanuel kamarakórus tagjai a témához kötődő szavalatokkal és dalokkal 

tették színesebbé a több mint kétórás estet.  

 

Az igazságérzete vezérelte mindig a pályán, és néha emiatt kapta a legnagyobb pofonokat. Erről 

is beszél Nemes Levente abban a beszélgetős kötetben, amelyet Nagy B. Sándor 

sepsiszentgyörgyi újságíró, színikritikus szerkesztett. Az interjúkból nemcsak Nemes Levente 

pályája rajzolódik ki, hanem bőven kapunk adatokat a II. világháború utáni Erdély kulturális 

életéről is. A könyvet Brassóban is bemutatták nemrég.  

 

A kolozsvári Puck Bábszínház előadássorozattal ünnepelte 74. születésnapját. A Bábszínház 

román társulatának előadásában a Jancsi és Juliskát, illetve a Csizmás kandúrt nézhették meg 

az érdeklődők. A magyar társulat Rumi László rendezésében A brémai muzsikusokkal, illetve 

Kovács Géza rendezésében a Mese a csodálatos szőlőfáról című előadással várta a kicsiket és 

nagyokat egyaránt. A születésnap apropóján a társulat legfiatalabb színészét, Szűcs Tamást 

kérte beszélgetésre kolozsvári tudósítónk. 

 

A szívét követte, amikor Szegedről, a Nagyalföldről a Felvidéki Csallóközbe költözött a párja 

után. A táj sem volt idegen és magyar faluba érkezett, de ami a legfontosabb, egy szerető 

családba került Hideghéthy Andrea, a Szövetség a Közös Célokért ügyvezető igazgatója. Sokáig 

azt gondolta, nem lesz majd olyan munkája, amelyben kiteljesedhetne, ám egy szerencsés 

találkozás mindent megváltoztatott. 

 

Kárpát-medence 
2024. február 18. – M1 

 

Helytörténeti vetélkedőt szervezett a történelmi Magyarország második 

legrégebbi társalgási egylete Rozsnyón 

 

Rozsnyó felső Gömör festői szívében fekszik a Sajó völgyében. A várost írásos emlékek először 

1291-ben említik, amikor III. András magyar király az esztergomi érsekség nek adományozta 

ezt a területet. Történelmi központja a 15. században kezdett kialakulni, főterét pompás 

polgárházak és utcahálózat veszi körül. Húsz éve a Rozsnyói Bányászati Múzeum épülete 

melletti téren újraavatták a Róna József által készített Kossuth Lajos szobrot, amely a rozsnyói 

magyarság egyik jelképévé vált.  Gróf Andrássy György kezdeményezésére 1831-ben alakult 

meg a városban a ma már nagy múlttal rendelkező Rozsnyói Társalgási Egylet, amelyet 1944-

ben a kommunista államhatalom beszüntetett. Újraalakítását két évvel ezelőtt egy amatőr 

helytörténészekből álló csoport kezdeményezte. 
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Táncszínház Munkácsy Mihály festményei alapján  

 

A különböző művészeti ágak kölcsönhatása, összefonódása, egyazon produkcióban történő 

megjelenítése aligha nevezhető kuriózumnak manapság, de eltáncolt festményekről nem 

biztos, hogy hallott már a nagyérdemű. Márpedig a sepsiszentgyörgyi Háromszék Táncegyüttes 

legújabb előadásával erre vállalkozott. Ráadásul olyan festőgéniusz képei alapján készítettek 

táncszínházi előadást, mint Munkácsy Mihály, így tisztelegve születésének 180-ik évfordulója 

előtt. 

 

Szlovák közegben megtartani a magyar identitást, kihívást is jelent egyben – 

vallja az eperjesi Kónya Péter...        

 

Kassától északra a Tarca partján fekszik Eperjes. A városnak gazdag a múltja és mozgalmas a 

jelene. Kassával együtt Kelet-Szlovákia meghatározó városai közé tartozik. Történelmi 

központjában található a monumentális római katolikus Szent Miklós plébániatemplom. A 

város egyik legértékesebb emlékműve a Rákóczi-ház, amely ma múzeumnak ad otthont. 

Eperjes magyar szempontból már szórványterületnek sem mondható, hiszen a 82 ezer lakosú 

városban a magyarok száma nem éri el a 200 főt. Kónya Péter egyike azon keveseknek, akik a 

városban megtartották az ősök nyelvi örökségét. 

 

Időkapszulát találtak a délvidéki Topolyán 

 

A Délvidéki Topolya központjában sok éve romosan áll az egykori hotel épülete, ami a magyar 

kormány támogatásának köszönhetően hamarosan megújul, és modern közigazgatási, 

közösségi, kulturális épületkomplexummá alakul, sőt még egy kollégiumot is kialakítanak 

benne. A falak bontásakor az egyik munkás egy üvegbe rejtett, magyarul írt levelet talált. 


